
 

高世明博士  個人簡歷 
1. 現職 

國立中山大學海洋事務研究所  專任副教授（2018.8.1 起） 
國立中山大學全球產學營運及推廣處產學合作組組長（2017.08.01 起） 

2. 學歷 
 美國德拉威爾大學海洋政策哲學博士（2008.02-2012.01） 
 國立台灣海洋大學海洋資源管理研究所理學碩士（2003.09- 2006.01） 
 國立中山大學海洋資源學系理學學士（1993.09-1997.06） 

3. 研究領域 

海洋政策、海洋法、南海議題、國際漁業法、區域漁業管理組織與外交、

離岸風電法政分析 

4. 經歷 
 國立中山大學海洋事務研究所專任助理教授（2014.02-2018.07） 
 國立中山大學產學營運及推廣教育處推廣教育組組長

（2016.08.01-2017.07.31） 
 國立中山大學海洋事務研究所約聘助理教授（2014.01-2014.01） 
 國立臺灣海洋大學海洋事務研究所助理研究員（2013.01-2013.12） 
 國立中山大學海洋政策研究中心 博士後研究員（2011.12-2012.12） 
 國立中山大學海洋政策研究中心 專任研究助理（2001.10-2007.7） 

5. 學術獎勵 
 國立中山大學 107 年度產學激勵獎勵。 
 國立中山大學 103 及 104 學年度新進績優教師獎勵。 
 教育部 94 年度公費留學考試海洋學門海洋政策領域獎學金 
 國立台灣海洋大學海洋資源管理研究所九十三年度優秀論文獎 

6. 學術著作 

一、期刊論文（17 篇） 

1. Tsung-Han Tai, Bin Xu, Shih-Ming Kao* and Yen-Chiang Chang (2019, Sep). Post-Paris 

Agreement Era: What is China’s Diplomatic Strategy toward Climate Change 



 

Negotiations. China: An International Journal. (Accepted). MOST 108-2621-M-110-005.

本人為通訊作者. 

2. Shih-Ming Kao* (2019, Aug). Introduction to International Ocean Organizations: United 

Nations and Its Specialized Agency. International Ocean Information, 1: 149-161. 本人

為第一作者、通訊作者. 

3. Shih-Ming Kao*, Nathaniel S. Pearre (2018, Feb). Regional Cooperation in the Post-South 

China Sea Arbitration Era: Potential Mechanism and Cooperative Areas. Coastal 

Management, 46(2): 103-122. (SSCI), (IF: 1.303, Environmental Studies: 

74/105=70.48%). 本人為第一作者、通訊作者. 

4. Shih-Ming Kao*, Nathaniel S. Pearre (2017, Jul). Administrative arrangement for offshore 

wind power developments in Taiwan: Challenges and prospects. Energy Policy, 109: 

463-472 (SSCI), (IF: 4.140, Environmental Studies: 7/105=6.67%). 本人為第一作者、通

訊作者. 

5. Tsung-Han Tai, Nathaniel Pearre and Shih-Ming Kao* (2015, Dec). Ocean Governance in 

the Polar Regions: Analysis and Potential Alternative for the Disputed South China Sea. 

Coastal Management, 43(6): 609-627 (SSCI), (IF: 1.433, Environmental Studies: 

56/104=53.85%). 本人為通訊作者. 

6. Shih-Ming Kao* (2015, Jul). International Practices on the Management of Fishery 

Resources: Lessons Learnt for the South China Sea. Journal of International Wildlife Law 

& Policy, 18: 165-183. 本人為第一作者、通訊作者. 

7. Shih-Ming Kao* (2015, Feb). International Actions against IUU Fishing and the Adoption 

of National Plans of Action. Ocean Development and International Law, 46: 2-16 (SSCI), 

(IF: 0.459, Law: 101/149=67.79%). NSC 102-2410-H-110-087. 本人為第一作者、通訊

作者. 

8. Shih-Ming Kao* (2014, May). Regional Cooperation in the Mediterranean and the 

Caribbean Seas: Lessons Learned and Possible Alternatives to the South China Sea 

Disputes. Coastal Management, 42: 263–279 (SSCI), (IF: 0.877, Environmental Studies: 

79/100=79%). 本人為第一作者、通訊作者. 

9. Shih-Ming Kao*, Nathaniel S. Pearre (2013, Jul). Potential Alternatives to the Disputes in 

the South China Sea: An Analysis. China Oceans Law Review. 本人為第一作者、通訊作

者. 

10. Shih-Ming Kao* (2012, Sep). Fishing Entity in International Law: A Review of Taiwan’s 



 

Practice in the Pacific Ocean. Journal of the Fisheries Society of Taiwan, 39(3): 149-161. 

本人為第一作者、通訊作者. 

11. Shih-Ming Kao, Nathaniel S. Pearre, and Jeremy Firestone (2012, Aug). Regional 

Cooperation in the South China Sea: Analysis of Existing Practices and Prospects. Ocean 

Development and International Law, 43: 283-295. (SSCI), (IF: 0.944, International 

Relations: 28/83=33.73%).本人為第一作者. 

12. Shih-Ming Kao, Nathaniel S. Pearre, and Jeremy Firestone (2012, May). Adoption of the 

Arctic Search and Rescue Agreement: A Shift of the Arctic Regime toward Hard Law 

Basis?. Marine Policy, 36(3): 832-838. (SSCI), (IF: 2.230, International Relations: 

5/83=6.02%). 本人為第一作者. 

13. 高世明*（2019 年 08 月）。國際海洋組織介紹：聯合國與其專門機構。國際海洋資訊

雙月刊，第 1 期，頁 16-19。本人為第一作者、通訊作者。 

14. 戴宗翰、高世明*（2016 年 06 月）。中國大陸南海政策研析－從維權措施到南海各方

行為宣言框架談判策略。航運季刊，第 25 卷第 2 期，頁 51-72。本人為通訊作者。 

15. 高世明*（2016 年 03 月）。近期國際間打擊 IUU 漁捕行為之作為與我國遠洋漁業政

策之再檢視。航運季刊，第 25 卷第 1 期，頁 67-90。科技部：102-2410-H-110-087。

本人為第一作者、通訊作者。 

16. 高世明*（2015 年 12 月）。國際漁業法層面處理 IUU 漁捕行為之近期發展。海巡雙

月刊，第 78 期，頁 47-53。科技部：140-2410-H-110-022。本人為第一作者、通訊作

者。 

17. 高世明*（2013 年 12 月）。他國『藍色經濟』中漁業發展之檢視：兼論對我國之啟示。

海洋事務與政策評論，第二卷第一期，頁 89-102。本人為第一作者、通訊作者。 

二、專書論文（1 篇） 

1. Shih-Ming Kao, Nathaniel S. Pearre, and Jeremy Firestone. Adoption of the Arctic Search 

and Rescue Agreement: A Shift of the Arctic Regime toward Hard Law Basis? The Politics 

of the Arctic (ISBN: 9781781009000 1781009007). Cheltenham, UK: Edward Elgar 

Publishing. Oct, 2013: 716-722.  

三、 研討會論文（19 篇） 

1. Shih-Ming Kao* (2018, Oct). Scientific Research in the Conservation and Management of 

High Seas Fisheries: Practices in Regional Fisheries Management Organizations. The 

Ocean Law and Governance International Symposium on Marine Scientific Research and 



 

the Law of the Sea, 25-27 October 2018, Zhejiang University, Hangchow, China. 本人為

第一作者、通訊作者. 

2. Shih-Ming Kao* (2018, Mar). Offshore Wind Power Generation in Taiwan. 2018 

International Conference on Offshore Wind Siting and Local Communities and Fisheries in 

Taiwan and Japan, 16-17 March 2018, Meiji University, Tokyo, Japan. 本人為第一作者、

通訊作者. 

3. Shih-Ming Kao* (2017, Dec). EIA and the Development of Offshore Wind Energy in 

Taiwan: Challenges and Prospects. The 3rd International Conference on National Laws and 

Policy for Offshore Wind and Energy, 12 December 2017, Howard Civil Service 

International Hotel, Taipei, Taiwan, R.O.C. 本人為第一作者、通訊作者. 

4. Shih-Ming Kao* (2017, Oct). National Fisheries Laws and Policy in Taiwan: Recent 

Responses to EU's Yellow Card. 2017 International Workshop on International Fisheries 

Governance, 7 October 2017, Konan University, Kobe, Japan. 本人為第一作者、通訊作

者. 

5. Shih-Ming Kao* (2016, Oct). Fishing and the Development of Offshore Wind Energy in 

Taiwan. The 2nd International Conference on National Laws and Policy for Offshore Wind 

and Energy, 26-27 October 2016, Howard Civil Service International Hotel, Taipei, Taiwan, 

R.O.C.本人為第一作者、通訊作者. 

6. Shih-Ming Kao* (2016, Mar). Relationship between Taiwan’s Domestic Politics and Its 

International Negotiation Positions in Regional Fisheries Management Organizations. 2016 

International Workshop on International Fisheries Governance, 15 March 2016, Holiday Inn 

Express Atlanta Downtown, Atlanta, Georgia, U.S.A. MOST 104-2410-H-110-022. 本人為

第一作者、通訊作者. 

7. Shih-Ming Kao* (2015, Dec). Administrative Decision-Making and Coordinative 

Mechanism for Offshore Wind Energy Developments in Taiwan: Challenges and Prospects. 

International Workshop on National Laws and Policy for Offshore Wind Energy, 15 

December 2015, Howard Civil Service International Hotel, Taipei, Taiwan, R.O.C.本人為

第一作者、通訊作者. 

8. Shih-Ming Kao* (2014, Sep). International Actions against IUU fishing: Flag State 

Performance and Its Prospects. 2014 International Conference on Marine Environmental 

Governance, 10 September 2014, National Kaohsiung Marine University, Kaohsiung, 

Taiwan, R.O.C.. NSC 102-2410-H-110-087. 本人為第一作者、通訊作者. 



 

9. Shih-Ming Kao* (2014, Aug). International Practices on the Management of Fisheries 

Resources: Lessons to the South China Sea. Workshop on Implementing the DOC and 

Cooperation Mechanisms in the South China Sea, 14-15 August 2014, National Institute for 

South China Sea Studies, Haikou, Hainan Province, People’s Republic of China. 本人為第

一作者、通訊作者. 

10. Shih-Ming Kao* and Nathaniel S. Pearre (2013, Oct). Antarctic Regime as a Potential 

Ocean Governance Model in the South China Sea: A Revisit. 2013 International Conference 

on Marine Environmental Governance, 26-27 October 2013, School of Law, Sandong 

University and Zhongcheng Renhe Law Firm, Sandong, People’s Republic of China. 本人

為第一作者、通訊作者. 

11. Shih-Ming Kao* (2012, Sep). Cooperation in the Disputed SCS: Practices and Lessons 

Learned from Elsewhere in the World. Conference on the Practices of the UNCLOS and the 

Resolution of South China Sea Disputes, 3 September 2012, National Taiwan Normal 

University, Taipei City, Taiwan, R.O.C. 本人為第一作者、通訊作者. 

12. 高世明*（2017 年 11 月）。我國以漁捕實體身分參與區域漁業管理組織之過去、現在

與未來挑戰。海軍軍官學校 70 週年校慶「迎向海洋、逐夢啟航」學術研討會，2017

年 11 月 9 日，海軍軍官學校，高雄市。本人為第一作者、通訊作者。 

13. 高世明*（2014 年 10 月）。國際漁業資源養護與管理之實踐：兼論對南海現況之啟示。

第四屆山海論壇暨成果發表會，2014 年 10 月 22 日至 24 日，國立中山大學，高雄市。

本人為第一作者、通訊作者。 

14. 高世明*（2014 年 07 月）。海洋法公約架構下島嶼與海洋劃界制度及相關案例。2014

年海洋法政研習會（初階），2014 年 7 月 9 日至 10 日，福華文教會館，台北市。本人

為第一作者、通訊作者。 

15. 高世明*（2014 年 07 月）。臺灣周邊國家在聯合國大陸礁層界限委員會之提案。2014

年海洋法政研習會（初階），2014 年 7 月 9 日至 10 日，福華文教會館，台北市。本人

為第一作者、通訊作者。 

16. 許聖勤、高世明*（2013 年 11 月）。各國 IUU 國家行動計畫之比較分析。2013 兩岸海

島永續發展論壇，2013 年 6 月 5 日，廈門大學，福建省廈門市，中華人民共和國。國

科會：102-2410-H-110-087。本人為通訊作者。 

17. 高世明*（2013 年 11 月）。國際間預防、嚇阻與消除非法、無報告及不受規範漁捕行

為之近期發展。2013 兩岸海島永續發展論壇，2013 年 6 月 5 日，廈門大學，福建省

廈門市，中華人民共和國。國科會：102-2410-H-110-087。本人為第一作者、通訊作



 

者。 

18. 高世明*（2013 年 07 月）。海洋法公約架構下的島嶼及劃界制度。2013 年海洋法政研

習會，2014 年 7 月 31 日至 8 月 1 日，台北教師會館，台北市。本人為第一作者、通

訊作者。 

19. 高世明*（2013 年 06 月）。從小島開發中國家永續發展行動計畫建構我國永續島嶼健

康指標。建構臺灣永續海洋與島嶼健康指標研討會，2013 年 6 月 5 日，國立臺灣海洋

大學，基隆市。本人為第一作者、通訊作者。


